
علت منفور و ناموفق بودن 
برخی دولت ها  

مشــهد  امام جمعــه  علم الهــدی،  ســیداحمد 
در خطبه هــای ایــن هفتــه نماز جمعــه گفت: 
»شــهیدان رجایی و باهنر در مقام رئیس جمهور 
و نخســت وزیر کشــور نیز که هم زمان به شهادت 
رســیدند، دولتــی را تنظیــم کــرده بودنــد کــه 
جریان هــای نفــاق نمی توانســتند تدابیــر آن را 
تحمل کنند بنابراین دســت به یک عملیات کور 
تروریســتی زدند اما حذف فیزیکــی این دو عزیز 
نه تنها منجر به پایان یافتن اندیشــه آن ها نشــد 
بلکه ولایتمداری در دولت ها به یک اصل ضروری 
و اساسی تبدیل شد و تا به امروز، دولت هایی که 
در ولایتمــداری ضعیف بودند و ســعی کردند در 
مقابل رهبری زاویه بگیرند، منفور مردم و ناموفق 
بوده اند. این فرآورده شــهادت شهیدان رجایی و 
باهنر بود.« او در بخش دیگری گفت: »شما برادر 
یا خواهری که به من می گویی دعا کن شــهادت 
نصیب ما بشود، این را بدان که شهادت یک خط 
اســت. یک اراده اســت. اینکه انسان خودش از 
اول تصمیــم بگیرد همه چیز را برای خدا بدهد و 
در این خط قرار بگیــرد. حتی اگر آخرش هم به 
اجل طبیعی از دنیا بروی بازهم شهید هستی زیرا 

شهیدانه زیستن، مهم تر از شهید شدن است.« 

285هزار تذکر حجاب در یک ماه 
محمدحســین طاهری آکردی، دبیر ستاد امر به 
معــروف و نهی از منکر، در نشســت خبری خود 
گفت: »طــی نظرســنجی ای که مرکــز پژوهش 
ستاد امر به معروف کشور انجام داده است بیش 
از ۸۵ درصد از مردم ایران قائل به پوشش اعم از 
حجاب شرعی و عرفی هستند و فقط پنج درصد 
هیچ اعتقادی به حجــاب ندارند و ۱۰ درصد در 
موضوع حجاب کم حجاب محسوب می شوند.« 
او ادامــه داد: »طــی یک بازه زمانــی یک ماه از 
آبــان تا آذرماه جــاری بیش از ۲۸۵ هــزار مورد 
تذکر لسانی در خیابان ولیعصر)ع( تهران صورت 
گرفته کــه از این تعداد ۴۰ مــورد منجر به تنش 
شــده که ۳۶ مورد آن حل و فصــل و برای چهار 

مورد آن پرونده قضایی تشکیل شده است.« 
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انتخابات کمتر از مانور نظامی نیست  
سیدحســن عاملــی، امــام جمعــه اردبیل در 
خطبه هــای این هفته نماز جمعه گفت: »اگر با 
این کشــتار می خواهد ملت ما را بترساند یقین 
کند آنچه در شــأن ملت مــا و در لغت نامه ملت 
ما نیســت، ترس اســت. ما امت امامی هستیم 
کــه فرمود والله به عمرم نترســیدم. پس منتظر 
بمانــد تــا در موســم انتخابات حضــور ملت ما 
را در صحنــه ببینــد و ایــن حماقت دشــمنان 
ماســت که همیشه در آســتانه انتخابات دست 
به جنایت های بزرگ می زننــد و ملت ما را وادار 
می کننــد کــه در انتخابات دندان طمــع آنها را 
نســبت به کشــور عزیــز از بیخ و بــن بکند.« او 
ادامــه داد: »انتخابات یک مانور ملی در مقابل 
دشــمنان خارجی اســت این مانور هیچ کمتر 
از مانور نظامی نیســت بلکــه خیلی از آن بالاتر 
است. حضور مردم نشان می دهد که فاصله ای 
بین مــردم و نظام وجود ندارد و این دشــمن را 

کاملًا مأیوس می کند.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

مسئله حساس است و حتی در سوالی که از آقای وزیر شده بود، این 
مســئله هم مطرح بود. به آقای فرزین هم اعتراض شد که چطور این 
ارز اختصاص داده شــده است. ارز باید براساس اولویت ها و نیازهای 
اساســی تخصیص داده شــود. امروز خودرو هم به عنوان یک کالای 
مورد نیاز، مطرح اســت.« این نماینده سپس در تکمیل توضیحات 
خود روند بررسی  و پیگیری های مجلس یازدهم را اینگونه توضیح داد: 
»کمیسیون اصل 9۰ و کمیسیون قضایی روی این موضوع حساس 
است و از دستگاه های نظارتی در این ارتباط درخواست کرده است. 
نماینده ها هم تذکرات لازم را داده اند و رئیس مجلس هم در جاهایی 

که باید پیگیری انجام می شده، پیگیری لازم را انجام داده است.«  
  محسن پیرهادی نماینده تهران

آغاز فساد چای با آغاز مجلس نبود و در اصل در سال 9۸ رخ داده که 
مجلس درگیر این مسئله نبود. ابتدا، دستگاه قضایی و امنیتی دولت 
به این موضوع ورود کرد و سپس دولت و قوه قضائیه با آن درگیر شدند. 
زمانی که ما از بُعد نظارتی مجلس، یک فسادی را کشف کنیم، درباره 
آن گزارش تهیه کرده، تحقیق و تفحص و سوال می کنیم اما ماجرای 
افشای فساد چای از سوی مجلس نبوده و بعد از ورود دستگاه امنیتی و 
دولت، پرونده به قوه قضائیه رفته است. )۶دی / مصاحبه با خبرآنلاین( 

  مسعود پزشکیان نماینده تهران
مشکل همه این رانت ها، قاچاق ها، زمین خواری ها، رشوه ها و روندی 
که وجود دارد، نبود سیســتم داده ها است. تا این سیستم را درست 
نکنیم نمی شود، همه می گویند کی  بود؟ کی بود؟ من نبودم! همه هم 
وقتی می آیند می گویند ما خودمان ضدفساد هستیم و با فساد داریم 
مبارزه می کنیم. لازم نیست این ها شعار دهند، همین سیستم داده ها 

را پیاده کنند. ) ۲7آذر / مصاحبه با ایلنا( 
  معین الدین سعیدی نماینده چابهار

امــروز با این اتفاق تلخی کــه رخ داده... بخشــی از اعتماد مردم به 
پایانه های سیستم اجرایی را لرزانده است. علی القاعده اولویت مجلس 
با توجه به شرایط و اوضاع کشور همین موضوع باید باشد. اما در چنین 
شــرایطی ما امروز شاهد بودیم که در مجلس در خصوص دو تحقیق 
و تفحص بحث شد که یکی عملکرد فدراسیون سوارکاری جمهوری 
اسلامی ایران در خصوص واردات اسب و اسپرم منجمدشده و نظایر 

این مسائل بود.
  مصطفی میرسلیم نماینده تهران

ویژه خواری ارزی به چای ختم نمی شــود، گوشــی های همراه مورد 
بعدی است. آیا شورای محترم شهر و شهرداری تهران می خواهند به 
جای استفاده از اهل فن و متخصصان، برای چاره جویی آلودگی هوا، 

دست به دامن بیگانگان و سفر به خارج شوند؟! )۱9 آذر/ توئیتر( 
  محمدتقی نقدعلی نماینده خمینی شهر 

قوه قضائیه و دولت باید به مسئله رانت و فساد چای دبش ورود کرده و 
برخورد جدی با همه عوامل داشته باشند. نیرو های شرکتی از ما سوال 
می کنند چطور برای تبدیل وضعیــت ما قانون مصوب به اصل 7۵ و 
عدم وجود بودجه برخورد می کند، اما در چنین رانتی از نظر کیفیت 

تخصیص، میزان برآورد نیاز و حتی نوع چای وارداتی انواع و اقســام 
تخلف با رقم بالا صورت گرفته است؟ )۱9 آذر/ نطق در مجلس( 

  سیدغنی نظری نماینده خلخال و کوثر
اختلاســی که در حوزه چای اتفاق افتاده است، به هیچ عنوان قابل 
قبول نبوده و باید با جدیت با متخلفان برخورد شــود. مبالغ سنگین 
در حالــی مورد اختلاس قــرار گرفته که ما در شهرســتان های خود 
برای پروژه های عمرانی بار ها و بار ها نزد ســازمان بودجه رفتیم و این 
مجموعه می گوید، هزار میلیارد تومان برای تهاتر نفت ندارد. حال از 
بانک مرکزی می پرسم چگونه پول مرتبط با اختلاس چای را پرداخت 

کردید؟ )۱9 آذر/ نطق در مجلس(
  محمود عباس زاده مشکینی نماینده مشکین شهر

در بحث چای دبش که هر طور حســاب می کنم کشــور ما در طول 
سال بیش از ۵۰۰ میلیون دلار چای مصرف نمی کند این ۳/۵میلیارد 
عدد و رقمی بودار است اگر به سوالات مردم به طور شفاف پاسخ داده 
نشود، همه ما مسئولان زیر سوال می رویم. از رئیس جمهوری محترم 
تقاضا دارم حتماً دستورات لازم را برای شفاف سازی برای مردم در مورد 

بحث چای دبش صادر فرماید. )۱۱دی/ نطق در مجلس( 
  مسلم صالحی نماینده اقلید 

رئیــس گمرک جایگاه معــاون وزیر را دارد و عمــده تخلفات در بحث 
پرونــده چای دبش در مــورد نوع واردات، ارزیابــی کیفیت و دریافت 
اســتانداردهای لازم برای واردات چای برعهــده گمرک بوده و در این 
رابطه اهمال کاری زیادی شــده اســت اما متأســفانه وزرای اقتصاد، 
صمت و جهاد کشــاورزی و بانک مرکزی هیچ گونه عکس العملی در 
این رابطه نشان نمی دهند. ضروری است در جلسه علنی یا غیرعلنی 
مجلس دستگاه های نظارتی و امنیتی گزارشی در مورد تخلفات چای 
دبش ارائه کنند تا از تخلفات در آینده جلوگیری شود. )۱۱دی/ نطق 

در مجلس(
  سیدمرتضی حسینی نماینده میانه

مــا می خواهیم از دولت ســوال کنیــم؛ با توجه به این حجم فســاد 
چــه نظارتی صورت می گیرد؟ مــردم در صف دریافت وام هســتند، 
مرتب برای آن ها اشکال تراشــی کرده و آن ها را معطل می کنیم یا وام 
فرزنــدآوری و وام کالا های اساســی را به ســختی دریافت می کنند، 
امــا این جور اختلاس ها مرتب اتفاق افتاده و می گویند که فســاد در 

مجموعه های اداری نیست. )۱9 آذر/ نطق در مجلس(
  محمدحسین آصفری نماینده اراک 

بنده موضوع فســاد چای دبش را در ۲۱ مردادماه ســال جاری طی 
نطقی در مجلس متذکر شدم. حتی اعلام کردم بخشی از این چای ها 
خاک چای است، اما هیچ اتفاقی صورت نگرفت. نه سازمان بازرسی 
با من تماسی گرفت که پیگیری کند، نه قوه قضائیه و نه دولت! )۱۱ 

دی/ مصاحبه با اصلاحات نیوز( 
  حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده شاهین شهر

انتظار می رود قوه قضائیه به مواردی همچون چای دبش که به  عنوان 
فساد مطرح می شود فوراً رسیدگی کرده و افکار عمومی را در جریان 
رسیدگی و مجازات افراد خاطی قرار دهد. )۱۰دی/ نطق در مجلس( 

  کمال حسین پور نماینده سردشت 
هر روز ده ها نفر برای دریافت تســهیلات ازدواج و فرزندآوری و کمیته 
امداد و ســرمایه گذاری در طرح های تولیدی یا تســهیل در پرداخت 
ایــن وام ها، به دفترم مراجعه یا تماس می گیرند. هفت خان رســتم را 
باید طی کنند تا وامی چندمیلیونی دریافت کنند...  اما چه شده که 
شخص یا شرکتی بتواند چنین مبلغ هنگفتی ارز را از سیستم بانکی 
کشــور دریافت کند و کسی، دستگاهی یا وزارتخانه ای مسئولیت آن 
را نپذیرد؟ این موضوع که در کدام دولت یا دســتگاه این اختلاس یا 
رانت ایجاد شده، اصلًا موضوعیت ندارد و به نوعی پاک کردن صورت 
مسئله است. باید تمام جوانب این موضوع به صورت دقیق بررسی و 
در دادگاهی علنی تمامی زوایا و پشت پرده موضوع روشن و به سمع و 

بیش از یک ماه از افشای فساد پیرامون کارخانه چای دبش گذشته است. سیل اخبار و سرعت 
رخدادهای متفاوت در فضای اجتماعی و رسانه ای ایران به گونه ای است که  موضوع هایی که بنا 
بر اهمیت، اثرگذاری و عواقب آن، افکارعمومی را می تواند به جد درگیر کند و پیگیری بلندمدت 
و ضرورت پاسخگویی به موقع را می طلبد، با وقوع رخدادی جدید پشت ابر قرار گیرد و به مرور 
حتی رو به فراموشــی گذارد و برود پیش همان پرونده هایی که بــدون اقناع افکار عمومی رها 
شده است؛ البته انتظار این است که نهادهای انتخابی مردم که نماینده آنها در ارکان بالادستی 
هســتند تامین منافع ملی و پاســخگویی به افکار عمومی را چراغ راه خــود کنند تا هم مانع از 
سِرشدگی نهادهای نظارتی و رسیدگی کننده به موضوعاتی مانند فسادهای میلیاردی باشند 
و هم خواســت مردمی که آنها را روی کار آورده اند، برآورده ســازند. یکی از موضوعاتی که در پی 
حادثه چای دبش مطرح شــد شائبه همراهی نمایندگان در راستای به محاق بردن خبر فساد 
چای دبش و عدم همراهی لازم برای روشن شدن زوایای مختلف این تخلف، حفظ اهمیتش در 

فضای خبری و پیگیری رسانه ای تا برخورد با متخلفان و مفسدان بوده است. 
حالا با گذشــت بیشتر از ســی روز از این فساد، سوال اینجاســت که نماینده های مجلس 
یازدهم که عنوان مجلس انقلابی را یدک می کشــند، در برابر این موضوع چه کرده اند؟ و 
مهم تر اینکه دیوان محاســبات کشور که زیر نظر مجلس فعالیت می کند در کجای ماجرا 
قرار داشــته و آیا به وظایف قانونی خود به درستی عمل کرده است؟ چهره های شاخص 

اصول گرا در این میان چه گفته اند و چه مسیری را در ماجرای چای دبش طی کردند؟ 
بررسی ها و مرور آنچه در یک ماه گذشته از سوی نماینده های مجلس یازدهم در موضوع فساد 
چای دبش بیان شــده، نشان می دهد طی این مدت تنها 31 نماینده از 290 نماینده این دوره 
مجلس به بزرگترین فساد تاریخ ایران واکنش نشان داده اند و سایر نماینده ها )که ویژه ترین و 
مهم ترین آنها بدون شک محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس یازدهم است( در این مورد موضع 

مشخصی را در پیش نگرفته اند و حتی بسیاری از آنها سکوت کرده اند و خبری از آن ها نیست.

خبرنگار گروه سیاسی
فرهاد فخرآبادی

سکـوت اکثریت
بررسی روند اظهارنظر نماینده های مجلس یازدهم درباره فساد چای دبش

خبرنگار هم میهن تلاش کرد، نظر برخی از نماینده هایی که تاکنون 
در ارتباط با ایــن موضوع اظهارنظری نکرده اند، جویا شــود اما آنها 
حاضر به پاسخگویی نشدند و در این بین تنها رجب رحمانی، نماینده 
تاکستان به عنوان یکی از باسابقه ترین نماینده های این دوره مجلس، 
پاسخ کوتاهی به این موضوع داد تا نفر سی ودوم لیست نماینده هایی 
باشد که در این موضوع واکنش نشان داده است. در ادامه این گزارش، 
نگاهی به واکنش های ۳۱ نماینده بــه موضوع چای دبش خواهیم 
داشت. البته ذکر این نکته ضرورری است که برخی از این نمایندگان، 
بیش از یکبار به فساد مطرح شده واکنش نشان داده اند اما آنچه در زیر 

می آید، مهم ترین موضع آنها در این ارتباط است. 

  رجب رحمانی نماینده تاکستان
رحمانی در گفت وگو بــا خبرنگار هم میهن گفت: »مجلس روی این 
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